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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY

Květen 2012                      číslo 5

INFORMACE Z ÚŘADU
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník

  



6

Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE
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Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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INFORMACE Z ÚŘADU
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE
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Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI



8

   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY

Květen 2012                      číslo 5

INFORMACE Z ÚŘADU
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE
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Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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INFORMACE Z ÚŘADU
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE
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Příspěvky přijímá: Úřad městyse Plaňany, Tyršova 72 nebo e-mail: mestysplanany@seznam.cz
Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE

Plaňanské listy, měsíčník městyse Plaňany, č. 5 květen 2012, cena – zdarma, zodpovědný redaktor: Ivan Vokřál
Redakční rada: M.S.Charvát, I.Vokřál, M.Pokorná, H. Pakandlová, F.Pegas Pokorný, J.Zedník.
Místo vydávání: Městys Plaňany, Tyršova 72, 281 04 Plaňany
Příspěvky přijímá: Úřad městyse Plaňany, Tyršova 72 nebo e-mail: mestysplanany@seznam.cz
Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
Tisk: Úřad městyse Plaňany                                                                                                                                                                                             ev. MK ČR E 202514
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     



1

     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY



4

- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
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dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE
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Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
Tisk: Úřad městyse Plaňany                                                                                                                                                                                             ev. MK ČR E 202514
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE

Plaňanské listy, měsíčník městyse Plaňany, č. 5 květen 2012, cena – zdarma, zodpovědný redaktor: Ivan Vokřál
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Místo vydávání: Městys Plaňany, Tyršova 72, 281 04 Plaňany
Příspěvky přijímá: Úřad městyse Plaňany, Tyršova 72 nebo e-mail: mestysplanany@seznam.cz
Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
Tisk: Úřad městyse Plaňany                                                                                                                                                                                             ev. MK ČR E 202514
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY

Květen 2012                      číslo 5

INFORMACE Z ÚŘADU



2

zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY



4

- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník

  



6

Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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INFORMACE Z ÚŘADU
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE
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Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     



1

     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY

Květen 2012                      číslo 5

INFORMACE Z ÚŘADU
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE
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Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   



5

  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     



1

     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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INFORMACE Z ÚŘADU
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE
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Příspěvky přijímá: Úřad městyse Plaňany, Tyršova 72 nebo e-mail: mestysplanany@seznam.cz
Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
Tisk: Úřad městyse Plaňany                                                                                                                                                                                             ev. MK ČR E 202514
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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INFORMACE Z ÚŘADU
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE
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Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     



1

     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY

Květen 2012                      číslo 5

INFORMACE Z ÚŘADU



2

zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE
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Příspěvky přijímá: Úřad městyse Plaňany, Tyršova 72 nebo e-mail: mestysplanany@seznam.cz
Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE

Plaňanské listy, měsíčník městyse Plaňany, č. 5 květen 2012, cena – zdarma, zodpovědný redaktor: Ivan Vokřál
Redakční rada: M.S.Charvát, I.Vokřál, M.Pokorná, H. Pakandlová, F.Pegas Pokorný, J.Zedník.
Místo vydávání: Městys Plaňany, Tyršova 72, 281 04 Plaňany
Příspěvky přijímá: Úřad městyse Plaňany, Tyršova 72 nebo e-mail: mestysplanany@seznam.cz
Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
Tisk: Úřad městyse Plaňany                                                                                                                                                                                             ev. MK ČR E 202514
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
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změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA



3

Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE
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Místo vydávání: Městys Plaňany, Tyršova 72, 281 04 Plaňany
Příspěvky přijímá: Úřad městyse Plaňany, Tyršova 72 nebo e-mail: mestysplanany@seznam.cz
Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
Tisk: Úřad městyse Plaňany                                                                                                                                                                                             ev. MK ČR E 202514
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY

Květen 2012                      číslo 5

INFORMACE Z ÚŘADU
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE
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Příspěvky přijímá: Úřad městyse Plaňany, Tyršova 72 nebo e-mail: mestysplanany@seznam.cz
Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
Tisk: Úřad městyse Plaňany                                                                                                                                                                                             ev. MK ČR E 202514
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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INFORMACE Z ÚŘADU
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE
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Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY

Květen 2012                      číslo 5

INFORMACE Z ÚŘADU
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE
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Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY



4

- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     
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     Plaňanské listy

     V úvodním článku květnových listů bych rád seznámil naše občany s přípravou a realizací projektů městyse Plaňany. 
V rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného z evropského zemědělského fondu pro rozvoj 
venkova jsme dokončili první část projektu Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek – rekonstrukce ulice Havlíč-
kova I. Rekonstrukce ulice Havlíčkova I bude oficiálně uzavřena předáním díla a vydáním kolaudačního souhlasu. 
K předání stavby došlo 9. 5. 2012 a o vydání kolaudačního souhlasu jsem požádal Městský úřad v Kolíně, odbor dopravy 
dne 2.5.
Druhou částí projektu je instalace informačního systému – značení místních cílů a montáž nového bezpečnostního zá-
bradlí v ulici Pražská před základní školou. Práce budou zahájeny co nejdříve. Současně při rekonstrukci ulice Havlíčko-
va I jsme využili přítomnosti techniky a nechali opravit i povrch v ulici Havlíčkova II. Tato část díla je plně hrazena z roz-
počtu městyse. Občany prosím, aby mi prominuli pojmenování ulic Havlíčkova I a II, které není zcela správné, ale ulice 
jsem takto pojmenoval jen pracovně a pro potřeby projektu. Již vím, že jedna ulička – kolem Hyšplerů se jmenuje Havlíč-
kova a druhá ulička, kolem rodiny Němcových je bezejmenná. Alespoň takto mi bylo vysvětleno. 
     Druhým projektem, který právě probíhá, je restaurování varhan v budově Husova sboru v rámci projektu Oživlé var-
hany. V tomto případě není sice investorem přímo městys, ale občanské sdružení Plaňanští zvoníci. Přesto si jej dovolím 
zmínit, neb zpracovatel úspěšné žádosti, opět v rámci Programu rozvoje venkova, osy IV LEADER financovaného 
z evropského zemědělského fondu pro rozvoj venkova, je M. Charvát a městys Plaňany ze svého rozpočtu tuto akci před-
financovává. Současně jsme získali další finanční prostředky z rozpočtu církve československé husitské a zahájili jsme 
opravu štuků a omítek nad kůrem. Pro dokončení oprav omítek v celém Sboru nejsou k dispozici finanční prostředky. Ale 
Náboženská obec zpracovala žádost o poskytnutí dotace z fondu TPCA – Partnerství pro Kolínsko. Žádost je již podána 
a tak budeme čekat na vyhodnocení. Prosím veřejnost o podporu této žádosti v anketě na webových stránkách: 
http://www.partnerstviprokolinsko.cz/ po 4. květnu, kdy končí příjem žádostí pro tento dotační program.
     Radostnou zprávou pro nás všechny je přiznaná dotace v rámci programu Ministerstva životního prostředí, na realizaci 
bezdrátového rozhlasu pro Plaňany a obce Blinka, Hradenín a Poboří. V těchto dnech se připravuje výběrové řízení na 
dodavatele zařízení.
     V letošním roce bohužel městys Plaňany nezískal žádné dotace z programů Středočeského kraje.  Měli jsme podáno 
několik žádostí a určitě je zkusíme podat příští rok znovu. 
     Stále čekáme na vyhodnocení dotace na opravu kapličky v Blince z ministerstva pro místní rozvoj. Do 14. května jsme
si vzali za úkol připravit žádost o dotaci opět v rámci Programu rozvoje venkova na realizaci jiného způsobu vytápění 
úřadu městyse Plaňany. Současné vytápění elektrickými přímotopy je velice drahé. Záměrem tohoto projektu je vytápět 
úřad tepelným čerpadlem typu vzduch-voda. K posouzení realizace nechali zastupitelé zpracovat tepelnou studii ztrát 
budovy úřadu a projekt na výměnu celého topného systému. Pokud chceme zajistit 100% účinnost celé akce, bude také 
nutné nechat budovu zateplit. Zateplení provedeme vlastními silami a prostředky v letošním a příštím roce. 
      Další důležitou položkou naší činnosti je obchvat. Již několik měsíců čekáme na posouzení našeho projektu Středo-
českým krajem. Byli jsme vyzváni k dodání projektové dokumentace pro I. etapu. Vše jsme splnili, ale musíme ještě ne-
chat zpracovat projektovou dokumentaci na etapu druhou, tj. od železničního přejezdu na křižovatku ,,Na Skřipči“. Na 
projekční práce zastupitelé již vybrali dodavatele a čeká se na schválení smlouvy o dílo a začne se projektovat. Během 
jednoho roku bude  dokončena kompletní projektová dokumentace obchvatu Plaňan v parametrech II. třídy. Pevně věří-
me, že Kraj splní své sliby a po předání projektové dokumentace budou zahájeny stavební práce. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

r

BIOODPAD
    Městys Plaňany zakoupí ze svého rozpočtu nádoby 
na bioodpad. Nádoby budou velikosti 120 a 240 litrů a 
budou sváženy obcí Radim na kompostárnu v areálu 
skládky. Pro zahájení sběru a svozu bioodpadu bude 
zakoupeno 100 nádob a později budou podle potřeb 
dokupovány další. Povinnost separace bioodpadu je 
dána zatím zákonem o odpadech a dále pak bude tato 

povinnost zakotvena v obecně závazné vyhlášce. Tyto 
nádoby budou občanům poskytnuty na základě smlou-
vy o výpůjčce. Nynější představa je, že na každé číslo 
popisné bude zajištěna jedna nádoba. Pokud má ob-
čan na zahrádce svůj kompost, tak tuto nádobu nemu-
sí používat. Zde chci však upozornit, že pokud při svo-
zu komunálního odpadu bude zjištěno, že v klasické 
popelnici je něco z bioodpadu, či jiné složky separova-
ného odpadu, nebudou tyto popelnice vyváženy a 
dojde tím k porušování obecně závazné vyhlášky a 

SLOVO STAROSTY
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INFORMACE Z ÚŘADU
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zákona. Povinnost třídit odpad je povinností zákonnou. 
Vím, že se opakuji, ale pořád platí, čím více odpadu 
občan vytřídí, tím méně se jej uloží na skládku a tím 
jsou i nižší náklady na likvidaci odpadů. V letošním 
roce je stále horní hranicí 500,- Kč, ale tato částka se 
e pro příští rok změní. Městys doplácí ze svého roz-
počtu kolem 150,- na obyvatele a rok. V současnosti je 
již známo, že se horní hranice poplatku posune na 
1 000,- Kč schválení nového zákona o odpadech.
     Jedinou možností, jak snížit náklady, je třídit, třídit a 
třídit. Čím více odpadu se vytřídí, tím méně se ho ulo-
ží. Za vytříděné sklo, papír, plasty a kartony se do 
obce peníze vracejí (jak jsme Vás již informovali 
v minulém čísle). Za uložení bioodpadu se platit nebu-
de. 
    Povinnost třídit odpad není nová, i děti v základní 
škole zvládnou vyjmenovat, co a kam patří. Ale přesto 
jsou mezi námi i tací, kteří odpad stále ještě netřídí. 
Obecní úřad bude kontrolovat, co se v popelnicích 

nachází. A popeláři nebudou svážet odpad, který není 
vytříděný a do popelnic nepatří.
Do kontejneru na bioodpad patří:
     Tráva, drny listí, piliny, zbytky 
rostlin, kořeny a listy zeleniny, květi-
ny, zemina, štěpkovaný, nastříhaný 
odpad z keřů a 
stromů, zbytky ovoce, zelenina, 
kuchyňský odpad rostlinného půvo-
du, spadané ovoce prokládané tra-
vou, řezem z keřů nebo zeminou
    Do kontejneru nepatří:

                  Zbytky jídel, oleje, živočišný odpad 
z kuchyně, maso, kosti uhynulá zvířata, biologicky 
nerozložitelný odpad a jiné odpady.   
     O způsobu a zahájení distribuce nádob na bio-
odpad budete brzy informováni. 

Martin S. Charvát, starosta městyse Plaňany

Duben v Základní škole

     Začneme od konce. Třicátého dubna se škola proměnila v čarodějnické doupě. Velké a malé čarodějky a velcí a malí 
čarodějové poletovali po škole na svých košťatech a zaklínali cokoliv a kohokoliv. Děti si vyšly na procházku, opékaly 
vuřty a samozřejmě se i učily – čarodějnicky.
    20. dubna probíhal další projektový den v rámci ekologické výchovy, kterým si děti připomněly Den země (22. dubna). 
Tentokrát projekt probíhal ve třídách, děti si v rámci skupin zpracovávaly prezentace týkající se dané oblasti – např. ohro-
žené druhy zvířat a jejich ochranu.     Škola také obdržela inspekční zprávu ČŠI- o inspekci jsme informovali v minulém 
čísle – vše dopadlo velmi dobře.
     K datu 30. duben oficiálně končí projekt OPVK, jehož hlavní náplní byla výuka anglického jazyka rodilým mluvčím a 
koedukované hodiny. V rámci udržitelnosti tohoto projektu bude p. Shanahan na škole vyučovat i dále, i když v omezené 
míře. Výuka jazyka rodilým mluvčím našim žákům přináší mnoho dobrého, i když někdy i problémy. Vše nové a cizí bývá 
ze začátku přijímáno opatrně a s nedůvěrou. Doufáme, že se nám toto podařilo zlomit a že si všichni uvědomujeme, že 
škola tímto poskytuje našim dětem to, o čem jsme si my, starší, mohli nechat pouze zdát.
     V květnu některé třídy pojedou na školy v přírodě. Osm žáků školy se vydá na konci měsíce na výlet do Anglie.

Hana Pakandlová

Cestování za Sluníčkem

     Předškolní vzdělávání je opravdu vzdělávání našich nejmenších a ne pouze hlídání dětí, jak se stále někteří domníva-
jí. Do našeho vzdělávacího programu patří například také vytváření vztahu k přírodě i místu, kde žijeme a osvojování si 
elementárních poznatků o své zemi. V dubnu, kdy slavíme Den Země, si ale blíže přibližujeme Zemi jako planetu. Proto 
se starší děti z plaňanské mateřské školy vydaly na výlet do Prahy k návštěvě hvězdárny. Cesta hlavním městem byla 
zdlouhavá, a tak si ji děti krátily pozorováním tramvají, zajímavých domů, věží, věžiček a řeky Vltavy. Nejvíce je zaujaly 
parníky houpající se na vodě.
     Ve Štefánikově hvězdárně se dětem líbilo. Nejdříve se v malém kinosále dozvěděly několik informací o hvězdárně, o 
jejím účelu a přístrojích. Když nastala absolutní tma, děti ztichly tak, že by bylo slyšet špendlík spadnout na zem. Krátký 
film jim obrázkovou formou přiblížil Slunce a střídání dne a noci. Děti se např. dozvěděly, že naše Země by se do Slunce 
vešla stokrát, že by člověk obcházel Slunce 125 let nebo že by raketa ihned shořela, jen by se ke Slunci přiblížila. Násle-
doval přechod do kopule s dalekohledem, kde dětem byl vysvětlen příjemnou paní průvodkyní význam dalekohledu. Ta 
jim předvedla otáčení střechou, zatímco všichni stáli na místě. Tohle „kouzlo“ děti ohromilo. Následně pozorovaly přes 
sklíčko malé, zelené Slunce. Hodná paní pak pomohla dětem zakrýt jedno oko, aby mohly dalekohledem sledovat, jak
opravdu Slunce vypadá.
     Cesta za Sluníčkem se dětem líbila tak, že cestou domů se z autobusu ozývala buď spousta otázek a fantazií ovlivně-
ných teorií nebo spokojené chrupání.

Monika Dyntarová, Ludmila Svobodová 

ŠKOLA A ŠKOLKA
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Tenisový oddíl Plaňany
     Zatím jsme ještě nepředstavili jeden sportovní oddíl, který má v Plaňanech své nezastupitelné místo. Nemá sice tak dlouholetou 
tradici jako např. Sokol, ale to neznamená, že jeho činnost není důležitá. Jedná se o tenisový oddíl, který vede pan Hofrichter. Jeho 
rukama již prošlo mnoho tenisuchtivých dětí i dospělých. Většinou se jedná o rekreační sportovce, ale několik žáků se pak tenisu vě-
novalo na vyšší úrovni – např. v oddílu Sparta Praha. Základy ovšem získali zde, v Plaňanech. Tenisový oddíl je otevřen nejenom 
dětem – jsou zde pořádány i turnaje žen, mužů i veteránská soutěž. Pan Hofrichter tak svým oddílem rozšiřuje nabídku možností spor-
tovního vyžití v naší obci. A věřte, je to krásný pocit, zasportovat si v přírodě (na otevřeném kurtu), prohnat si tělo a přitom pobýt na 
čerstvém vzduchu. Myslím si, že pan Hofrichter svou posedlostí tenisem nakazil nejednoho obyvatele Plaňan a okolí a ukázal jim krásy 
tohoto sportu.

Hana Pakandlová

Český rybářský svaz – místní organizace
     MO ČRS PLAŇANY SLAVÍ 80 LET SVÉ EXITENCE.  Zveme všechny příznivce rybářského sportu na tyto naše akce:

14. - 15. 4. 2012 -  Středočeská juniorka pro kat. U14 a U18 v plavané na rybníku Benešák  v Pečkách.

        26. 5. 2012 -  Dětské rybářské závody na rybníku Benešák v Pečkách.

       23. 6.2012 - Den otevřených dveří v areálu MO Plaňany (výstava kronik a fotografií, videoprojekce, výstava rybářské 

techniky, soutěže pro děti i dospělé, ochutnávka rybích specialit, něco na grilu a na pití). 

      ,, Středočeská Juniorka - Krajský přebor mládeže, jednalo se o náborový závod jednotlivců pro mladé a nadějné 
závodníky kategorie U14 a U18. Zúčastnit se mohli zkušení i začátečníci. MO ČRS Plaňany uspořádala krajský přebor 
mládeže na krásném rybníku Benešák v Pečkách. Hned z kraje je nutno vyzdvihnout malebnost zvoleného místa. Rybník 
lemovaný vzrostlými stromy skýtajícími ochranu před větrem, čisté a upravené břehy a žádná silnice vyšší třídy 
v dohledu. Pouze betonka sloužící jako příjezdová cesta s přilehlým parkovištěm. Všude dokonalý pořádek a rybník 
v obležení mladých závodníků.

Nejmladšímu účastníkovi bylo sedm let a s prutem zacházel opravdu bravurně a nej-
staršímu bylo dle regulí závodu 18.
Nad třicet úlovků chtivých mládežníků se sešlo na 
břehu před desátou hodinou, aby stihli prezentaci, 
losování, připravu krmení… a vůbec vše, jako kaž-
dý dospělý závodník. Pravdou je, že mnohým, 
hlavně těm nejmladším, se dostávalo zasloužené 
pomoci trenérů, či organizátorů.
Vlastní trať byla rozdělena do čtyř sektorů. Tři 
Lehčí úseky tratě byly připraveny pro U14 a U18 
bojovala na nejtěžší a nejvzdálenější části tratě. 

Přesto si závodníci nenechali příliš setřít úsměv z tváře počasím, které nebylo příliš 
ideální, a smívali se na každou zdolanou rybu, byť byla sebemenší.
Jak nám garant závodu Pavel Purkrábek, tak i hlavní rozhodčí Hanka Purkrábková 
potvrdili, tento závod je hlavně o atmosféře velkého závodu. Starší závodníci si zde 
mohou pilovat techniku a sbírat body a ti mladší si osvojují základy skutečných vel-
kých závodů.
Chytalo se převážně na biče, ale k vidění byli i odhozové pruty, hlavní podmínkou 
bylo chytat se splávkem. Hlavním smyslem tohoto závodu je připravit závodníky na 
velké soutěže a proto se chytalo dle pravidel F. I. P. S.
Po skončení a zvážení úlovku brali malí i velcí útokem občerstvení, kde se na ně 
smály teplé párky, grilované klobásy, či horká polévka. Všichni se starali, aby závod-
níkům bylo teplo a organizátoři ochotně půjčovali těm méně připraveným i vlastní 

oblečení.
Když přišlo na vlastní vyhlášení, všichni vzorně nastoupili a aplaudovali vítězům.
Organizátoři závod dobře připravili a já být žákem ZŠ, určitě bych se na takový a takto zajištěný závod těšil.

Pavel Purkrábek

Plaňanští zvoníci
Noc kostelů 2012 je:

- pozváním všech lidí dobré vůle ke společnému setkání a k objevování krásy křesťanských výtvarných architektonických 
pokladů, 
- projevem kreativity a důvěry v život u lidí, kteří chrámy stavěli a zdobili, ale i u těch, kteří je dnes obývají a chtějí se po-
dělit o svou víru, o svůj život, a svoje osobní obdarování a dovednosti, 

MÍSTNÍ SPOLKY
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- nabídkou zakotvené křesťanské spirituality, modlitby a služby potřebným, 
- znamením živé spolupráce křesťanských církví (ekumenismus), která zaceluje rány vzniklé v minulých staletích. 

     V okrese Kolín se k Noci kostelů 2012 přihlásily následující duchovní 
správci těchto kostelů: Libenice, kostel Českobratrské církve evangelické; 
Žiželice, kostel sv. Prokopa; Český Brod, kostel Nejsvětější Trojice, kostel 
sv. Gotharda; Kolín, modlitebna AC, kostel ČCE, kostel Nejsvětější Trojice, 
kostel sv. Víta, Zálabí; Kouřim, kostel sv. Štěpána; Nová Ves I, kostel sv. 
Václava; Pečky, Jubilejní chrám M. J. Husa, kostel sv. Václava; Pňov-
Předhradí, modlitebna ČCE; Poříčany, kostel Narození Panny Marie, Rate-
nice, kostel sv. Jakuba Staršího, Vrbčany, kostel sv. Václava
     NOC KOSTELŮ V PLAŇANECH: Přestože se v Plaňanech zatím žádný 
duchovní správce k této akci nepřihlásil, nabízíme setkání ve faře církve 
československé husitské. Na večerní setkání zvou Plaňanští zvoníci a 
náboženská obec Plaňany. Na programu bude prohlídka výstavy o his-
torii Plaňan a plaňanských spolků a při lehkém občerstvení bude možno 

shlédnout unikátní film o zvonu Petr z roku 1962 – DVOUTUNOVÉ D.   
                                                                                             Ivan Vokřál

Junák Plaňany
100 let českého skautingu - díl 4.

    Podsada a týpí.
   Stany stály už na prvním Svojsíkově táboře,ale ještě jim chyběla typická podsada.Ta byla vynalezena v roce 1913,kdy 
tábořil na vlhké louce řídící učitel Jan Pulkrábek.Bylo to u Pelíškova mostu na Sázavě.Kohosi napadlo postavit po obvodu 
krajinku a stan připevnit na ni.Rázem se tím získalo mnoho místa a vynález byl na světě.Předností podsady si všimli i 
další oddíloví vůdcové.Stavba podsady byla i školou mnoha dovedností,skaut se učil vyměřovat,zatloukat hřebí-
ky,pracovat s pilou,sekerou a palicí.Dnes se většinou používají podsady skládací,ale stále zůstávají v celosvětovém mě-
řítku naší skautskou chloubou.
   První týpí,pokud víme,postavili junáci z Berouna v roce 1913 na svahu brdského Plešivce.Původně sloužilo většinou 
jako sněmový prostor.Od 60.let 20.století se začalo používat i jako obytný stan pro družiny.První tábory postavené celé z 
týpí se objevily počátkem 70.let,na táboře pražského Neskenonu na Šumavě.Týpí stejně jako podsady dodnes utvářejí 
skautskou romantiku-podsady podporují přátelství dvojic,kolektivní život v týpí stmeluje celou družinu   
                                                                                                                                                           Marcela Pokorná, 19. středisko Junáka Plaňany

1 2 0   L E T  S O K O L A  P L A Ň A N Y (OBDOBÍ 1938 – 1989)

  Nastupující fašismus v Německu silně ovlivnil v následujících letech život v tehdejším Československu. X. všesokolský slet, 
který se konal v červenci 1938, byl mohutnou celonárodní manifestací proti fašismu. Na sletu, před více jak dvěma miliony divá-
ků, vystoupilo cca 348 tisíc cvičenců.  

Ve dnech 29. -30. září 1938 se konala v Mnichově konference čtyř velmocí (Velké Británie, Francie, Itálie a Německa), kde 
bylo dohodnuto, že Československo postoupí pohraniční území Čech Německu a další území na Moravě a Slovensku Polsku a 
Maďarsku. Pro Československou obec sokolskou nastávají těžké chvíle. V českém pohraničí je zrušeno 455 sokolských jednot 
a následně dochází k likvidaci Sokola na Slovensku a Podkarpatské Rusi. 
  V Plaňanech dochází ke změně ve vedení sokolské jednoty. Ze zdravotních důvodů odstupuje dlouholetý starosta plaňan-
ského Sokola Ladislav Wachsmann (zemřel v roce 1940). Do svého čela zvolila Tělocvičná jednota MUDr. Oldřicha Slavíčka. 
Dr. Slavíček přišel do Plaňan v roce 1930 a působil zde, řečeno dnešní terminologií, jako obvodní lékař až do svého odchodu 
do důchodu v roce 1967.
  Ještě těžší doby Sokol teprve čekají. 15. března vzniká Protektorát Čechy a Morava. 12. dubna 1941 zastavuje činnost ČOS, 
žup a TJ zástupce německého protektora K. H. Frank. Jako důvod uvádí, že sokolská organizace se stala shromaždištěm ote-
vřeného i tajného odporu proti říši. Po zastavení činnosti se z popudu tehdejšího náčelníka ČOS PhDr. A. Pechláta začala vy-
tvářet sokolská odbojová organizace JINDRA. 28. října 1941 vyhlašuje říšský protektor R. Heydrich v celé zemi stanné právo a 
30. října dává na střelnici v Praze-Kobylisích popravit představitele českého odboje. Mezi nimi je i náčelník ČOS Augustin 
Pechlát. Dne 8. října vydává Heydrich výnos o rozpuštění ČOS a propadu veškerého sokolského majetku Německé říši. Ještě 
týž den zatýká gestapo sokolské činovníky. Najednou bylo zatčeno a odvezeno do koncentračních táborů na 700 sokolů. Proto-
že dochází k zatýkání v Pečkách (Fr. Volák), Nymburce (J. Štafl), Kolíně (Fr. Mejstřík, V. Lukeš) obchází v ranních hodinách 
členové plaňanské četnické stanice sokolské činovníky ve svém obvodu, aby je varovali, zejména s upozorněním aby ukryli 
nebo zničili kompromitující materiály. Výše jmenovaní sokolští činovníci se již nikdy domů nevrátili. Patří mezi 3 388 Sokolů, 
kteří byli nacisty popraveni nebo umučeni. 
  Pro Plaňany skončila II. světová válka až 11. května 1945, kdy došlo k odzbrojení německého pancéřového vlaku, který se 
snažil projet z Peček přes Plaňany na Sázavu. Sokol se snaží obnovit v celé ČSR a tedy i v Plaňanech svou činnost. Formuje 
se výbor Tělocvičné jednoty a její cvičitelské sbory. Již počátkem června 1945 začínají cvičit v Plaňanech všechny složky. 
Mužské složky (samostatně cvičí mladší žáci, starší žáci, dorosteni a muži) cvičí v úterý a v pátek, ženské složky (samostatně 
cvičí mladší žákyně, starší žákyně, dorostenky a ženy) v pondělí a ve čtvrtek.   
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  Do roku 1948 ve vedoucích funkcích plaňanského Sokola pracují: starosta: MUDr. Oldřich Slavíček, jednatel: Bohumil Chytrá-
ček, vzdělavatel: Josef Švadlenka, náčelník: Jan Zich, náčelnice: Marie Chytráčková na dalších místech výboru se v tomto ob-
dobí vystřídalo několik dalších činovníků.
  V letech 1945-46 je prováděna rozsáhlá údržba sokolovny. Sály a schodiště byly obloženy modřínem, je rekonstruováno soci-
ální zařízení, sokolovna je vymalována, ve velkém sále je pro potřeby kina instalováno nové zatemnění, atd. V tomto období je 
prováděno i dovybavení nářadím a náčiním. Je koupena koza, žebřiny, cvičná kladina, odrazový můstek, žíněnky, kužele, plné 
míče, náčiní pro atletiku a dva stoly na stolní tenis. Zahrada u sokolovny je upravena na letní cvičiště. Je vyrovnán povrch, vy-
budováno volejbalové hřiště a doskočiště. Z Hradenína, kde se nepodařili obnovit sokolskou jednotu je do Plaňan převedeno 
nářadí (bradla, kůň, hrazda a další).
  V roce 1946 se jednota zúčastnila srazu IV. okrsku sokolské župy Tyršovy v Kouřimi. Sraz, byl součástí oslav 75 let Sokola 
Kouřim. Srazu, který se konal za veliké účasti veřejnosti na letním cvičišti, se zúčastnil kouřimský rodák, dlouholetý starosta 
župy (1930-1939) náměstek starosty ČOS Josef Truhlář (bylo to jeho první veřejné vystoupení v župě po návratu 
z koncentračního tábora).
  V roce 1947 pořádá plaňanský Sokol v prostorách u koupaliště veřejné vystoupení. 1. června 1947 se účastní TJ okrskového 
cvičení ve Vrbové Lhotě. Součástí cvičení byly i závody v prostných. V závodě žáků zvítězili Plaňany, druzí byli žáci z Peček, 
třetí žáci z Vrbčan. V závodě mužů zvítězily Pečky, druhé byly Plaňany.
  Po okrskových cvičeních, která se konala ve všech šesti okrscích župy se konal ve dnech 15. 6. (mládež) a 16. 7. 1947 (do-
spělí) v Přelouči, i za účasti plaňanských cvičenců, slet Sokolské župy Tyršovy. Sletu se zúčastnilo 6 489 cvičenců. Počet cvi-
čenců překonal o rok později slet župy Tyršovy, který se konal v Kolíně na hřišti AFK Kolín. Na sletu vystoupilo celkem 7 258 
cvičenců. Následně se cvičenci všech věkových kategorií plaňanského Sokola zúčastnili v Praze XI. všesokolského sletu.
  V roce 1947 a 1948 pořádal Sokol v plaňanské sokolovně šibřinky. Na šibřinky z roku 1948 s názvem „Z pouti na slet“, 
s nádhernou výpravou Františka Bartáka vzpomínali účastníci, řadu let.
  V roce 1947 se zúčastnil plaňanský Sokol sletové divadelní soutěže.
  V letech 1946 – 1949 hrál v zimních měsících dorost TJ v neděli dopoledne loutkové představení pro děti. 
  V roce 1946 pořádá plaňanský Sokol prázdninovou osadu ve Svojkově u České Lípy. Počátkem roku 1947 kupuje Sokol bý-
valý hostinec V Bílém Potoku pod Smrkem v Jizerských horách, kde pořádá prázdninovou osadu v roce 1947 a 1948. Když si 
uvědomíme, že potraviny byly na lístky, osady trvaly čtyři týdny, život v ČSR poznamenané válkou, odsunem německého oby-
vatelstva z pohraničí a dalšími poválečnými událostmi se jen pomalu vracel do normálu, musíme se i dnes obdivovat těm, kteří 
tyto osady připravovali a vedli.
  Rušivě do sokolského života zasáhly únorové události, kdy na výzvu KSČ vznikají akční výbory Národní fronty, které 
v rozporu s platným právním řadem prováděly politickou a existenční likvidaci stoupenců demokratického tábora. Akční výbor 
NF vylučuje ze Sokola mimo jiné starostu ČOS Dr. Antonína Hřebíka, náčelníka ČOS MUDr. Miloslava Kavalíra a další činovní-
ky. V dopisech, ve kterých se jim vyloučení oznamuje, je uváděno jako důvod záporný postoj k lidově-demokratickému zřízení a 
nespolehlivost. Akční výbor zasahuje i do činnosti plaňanského Sokola. Naprosto v rozporu se stanovami Sokola je vyloučen 
jednatel TJ Bohumil Chytráček a náčelnice TJ Marie Chytráčková a další. Celkem akční výbory vyloučily ze Sokola protiprávně 
11 000 členů.
     Po obnovení Československé obce sokolské v roce 1990 vydalo předsednictvo ČOS usnesení, kterým prohlásilo akce akč-
ních výborů, jimiž byli lidé ze Sokola vylučováni za nezákonné, a v rozporu se stanovami ČOS a členství v Sokole jim navrátilo.
      XI. všesokolský slet, který se konal v červnu a červenci 1948. Na sletu, před dvěma miliony diváků vystoupilo 585 tisíc cvi-

čenců. Slet, zejména sletový průvod byl veřejným nesouhlasem k politickému vývoji v ČSR po únoru 1948. Za provolávání 
hesel bylo zatčeno kolem dvou set účastníků, kteří „za pobuřování proti státu a rušení obecného míru“ byli odsouzeni do vězení.
     Naděje, že se po sletu situace v Sokole uklidní, se ukázaly jako liché. V listopadu 1948 vydává ÚV AVNF oběžník, ve kterém 
ukládá svým nižším složkám dokončit očistu Sokola. Ruší sokolské župy a zavádí okresní a krajské řízení tělovýchovy a sportu 
v ČSR. Nerespektují se stanovy, nerespektují se sokolské volené orgány. O Sokole rozhodují politické orgány republiky. To má 
za následek, že ze svých funkcí odchází z vlastního rozhodnutí řada sokolských činovníků a cvičitelů. V Plaňanech koncem 
roku 1948 se rozhodli skončit starosta TJ MUDr. O. Slavíček a náčelník Jan Zich. Během roku tak ztrácí tělocvičná jednota čtyři 
čelné činovníky (starostu, jednatele, náčelnici a náčelníka). Tím, jak postupně v Plaňanech končí i další zkušení činovníci a 
cvičitelé dochází k postupnému útlumu činnosti TJ. Navíc vznikají problémy nové, neboť na základě zákona o sjednocení tělo-
výchovy jsou do plaňanské tělocvičné jednoty začleněni fotbalisté SK Plaňany a hokejisté HC Žabonosy.
  Další období není pro tělovýchovu a sport nijak příznivé. Změny, prováděné státními orgány v řízení tělovýchovy (zrušení 
Sokola jako jednotné tělovýchovné organizace a zřízení Státního výboru pro tělovýchovu a sport v roce 1952 a zrušení SVTVS 
a zřízení Československého svazu tělesné výchovy v roce 1957) rozvoji tělovýchovy v ČSR nijak podstatně neprospěly.
     V roce 1968 dochází v Československu k politickému uvolnění. Toho využívají bývalí činovníci Československé obce sokol-
ské a zřizují přípravný výbor pro obnovu ČOS. Přípravné výbory vznikají i v župách a obcích. K obnově ČOS však brání zákon o 
sjednocené tělovýchově. I v Plaňanech vzniká přípravný výbor tělocvičné jednoty. Jeho členy se stávají jednak bývalí činovníci 
Tělocvičné jednoty Sokol Plaňany, včetně těch, kteří byli v roce 1948 protiprávně vyloučeni a někteří funkcionáři stávající tělo-
výchovné jednoty. Nic nebrání tomu, aby začaly přípravy na obnovu činnosti, tak jak probíhala do roku 1948. Protože se 
v Plaňanech v té době moc necvičilo, rozbíhá se především cvičení všech složek. Přípravný výbor měl k dispozici jedenáct cviči-
telů a cvičitelek. V tom sehrál významnou úlohu návrat Marie Chytráčkové do funkce náčelnice v přípravném výboru. Bohužel 
vstup vojsk Varšavské smlouvy a následná normalizace ukončily velmi rychle práci přípravných výborů ČOS a Sokol byl dalších 
dvacet let v Československu pouze historií. Celé období (1948 – 1989) co v Československu ČOS nesměla existovat žil Sokol 
v zahraničí. Sokolské jednoty byly a jsou v řadě zemí čtyř světadílů. Tato skutečnost usnadnila obnovu Sokola po listopadu 
1989.                                                                                                                                                                                             Josef Zedník
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Kostel sv. Jana Křtitele - 3. Část

     Provedení stavby bylo zadáno staviteli Antonínu Gabrielovi z Prahy. Bylo rozhodnuto, že nový kostel 
bude zasvěcen sv. Janu Křtiteli (patron knížete Lichtenšteina), druhý oltář sv. Vojtěchu a třetí sv. Rodině. 
Výkop základů byl zahájen 6. června 1908, ale již 23. července téhož roku odborná komise z místodržitel-
ství zjistila, že používaný stavební kámen a zdivo neodpovídá předpisům. Místo plaňanské žuly byla do 
základů použita zvětraná rula ze Žabonos. Okolnosti stavby neopravňovaly ke zvláštnímu optimismu, ale 
přesto děkan Hodinář dne 9. srpna 1908 posvětil základní kámen. Pozastávky a výtky k provedení zdiva 
pokračovaly a na osmi místech muselo být zbouráno a znovu postaveno. Znalci se nemohli shodnout, ale 
uznali, že by se kostelní věž musela zřítit, kdyby se takový beton dál používal. Ve zdivu základů se prý 
našly díry, že se do nich mohla vsunout ruka. Proto se muselo z nařízení místodržitelství základní zdivo 
vykopat a postavit nové a kvalitnější. Nesmyslné šetření na stavbě se projevilo i častými nehodami. Dva 
dělníci se dokonce zřítili z lešení, neboť nebyl používán výtah, ale materiál se vozil po šikmých nájezdech.
    V roce 1909 se stavba dostala pod úřední dozor místodržitelského úřadu v Praze. Na zasedání 20. 
srpna 1910 se zastupitelstvo Plaňan rozhodlo, že i na novém kostele budou věžní hodiny. Hodiny objedna-
la a zaplatila obec, stejně jako se zavázala k jejich budoucí údržbě a provozování. Hodiny byly na věž 
instalovány až v roce 1917.
V roce 1912 proběhla kolaudace kostela, i když nebyl 
kompletně dokončen. Jeho vysvěcení provedl až 18. září 
1913 arcibiskup Skrbenský. Již během stavby se zjistilo, 
že se věž odklání. Chyba byla způsobena již vadným 
projektem tím, že věž měla společný základ jižní strany 
se stranou lodě. Tím se bořila na severní straně hlouběji 
a odklonila se. Zároveň odklon trhal i klenbu stropu. V 

roce 1931 byl kostel z bezpečnostních důvodů uzavřen. Odklon věže v té době činil 
800 mm od svislice a v klenbě se objevily trhliny, které měly celkem 25-30cm. Gene-
rální oprava spočívala v odstranění celé porušené klenby a nahrazení železobetono-
vým monolitickým stropem. Tento strop byl zavěšen na traverzách, umístěných pod 
krovy na obvodových zdech a napříč lodi. Výpočty a návrh provedl profesor ČVUT Klokner, mimo jiné rektor ČVUT a v roce 1921 za-
kladatel Výzkumného ústavu hmot a konstrukcí stavebních. 
     Z této opravy pocházejí i vnitřní táhla, zpevňující obvodní zdivo lodi a také pozůstatek po zazdění otvoru na jižní stěně lodi, které je 
patrné v místech, kde byla zhotovena lávka a dopravovány traverzy ze hřbitova do podkroví kostela.
Další velká oprava proběhla po požáru věže v roce 1953. Při tomto požáru se roztříštil zvon Petr. Ten byl v roce 1962 -1963 přelit a 
střecha věže obnovena kolem roku1957.                                                                                                                                               

                                                                                                                                                                                                      Ivan Vokřál

A D V O K Á T N Í   K A N C E L Á Ř

M g r. T o m á š   K L I N E C K Ý, advokát
• občanské a obchodní právo • převody nemovitostí • nájem bytu • zakládání a 
změny obchodních společností • vymáhání pohledávek • rodinné (rozvody) a dě-
dické právo • pracovní právo • trestní obhajoba • přestupky • zastupování před 
soudy a správními orgány po celé ČR • odborné právní konzultace • sepis a kontro-
la smluv •

kancelář: Český Brod, Tuchorazská 1433 / 17 (areál bývalého pivovaru), telefon: 723 440 574,
email: advokat @ klinecky.cz

PAMÁTKY

INZERCE
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Redakční rada: M.S.Charvát, I.Vokřál, M.Pokorná, H. Pakandlová, F.Pegas Pokorný, J.Zedník.
Místo vydávání: Městys Plaňany, Tyršova 72, 281 04 Plaňany
Příspěvky přijímá: Úřad městyse Plaňany, Tyršova 72 nebo e-mail: mestysplanany@seznam.cz
Foto: autoři a archiv městyse Plaňany.  Uzávěrka  5. příslušného měsíce                                                                                                                   Náklad 240 výtisků.   
Tisk: Úřad městyse Plaňany                                                                                                                                                                                             ev. MK ČR E 202514
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Stalo se:

Hasičské čarodějnice
     V pondělí 30. 4. 2012 Sbor dobrovolných hasičů Plaňany uspořádal u rybníka za Cukrovarem „Hasičské čarodějnice“, 

které mají již pětiletou tradici. 
     S přípravou se začalo již ráno, aby na odpoledne bylo vše připravené. Hasiči zajistili dostatek 
jídla a pití a samozřejmě zábavný program pro děti. Program začal v 16:00 hod., vystoupil kouzel-
ník, který dětem předvedl kouzla a vytvořil dětem zvířátka z balonků. Děti se mohly svézt na lodičce 
nebo na kolotoči, zařádit si ve skákacím hradu nebo na trampolíně. Všechny atrakce byly pro děti 
zdarma. 
     V programu nechyběly ani hry pro děti i dospělé. Odměnou 
za účast pro děti byly různé sladkosti a pro dospělé pivo zdar-
ma. Velký úspěch u dětí mělo malování na obličej od Davida 
Marka. Celé odpoledne moderovala a hry dětem připravila Tere-

za Marková. Velice Tereze i Davidovi děkujeme za spolupráci a pomoc. Od 19:00 ho-
din k tanci i poslechu hrála kapela Tornádo. Také jim patří velký dík za spolupráci. 
Když se setmělo, pokračovalo se pouštěním lampionů přání a ve 21:00 hodin jsme 
program ukončili ohňostrojem, který si vysloužil velký potlesk, a poté už se zase jen 
hrálo a tancovalo.
     Díky krásnému počasí přišlo hodně rodičů s dětmi nejen z Plaňan, ale i z okolních 
vesnic. Dle ohlasů zúčastněných se čarodějnice povedly a návštěvníci by uvítali více podobných akcí. 
Hasiči již další akci, která by měla proběhnout v půlce léta, připravují, tak se těšte.

                                                 Daniela Jandová, SDH Plaňany 

MO ČRS PLAŇANY

Dne 23.4.2012 oslavil životní jubileum 85 let dlouholetý člen výboru a stále aktivní člen naší MO ČRS pan 

JAROSLAV SYROVÁTKA z Plaňan. Za celoživotní práci, kterou pro naši organizaci vykonal, mu srdečně 

děkujeme a přejeme hodně zdraví, štěstí, pohody a ještě řadu pěkných zážitků u vody.“

Pavel Purkrábek

Stane se:
   Den otevřených dveří v areálu Místní organizace rybářského svazu v sobotu 23. 6. 2012 od 12.00 hodin. 

Čeká vás bohatý program a chutné občerstvení. Jste srdečně zváni.

   NOC KOSTELŮ  -  Na večerní setkání 1. 6. 2012 zvou Plaňanští zvoníci a náboženská obec CČSH Plaňany. 

  V sobotu 12. 5. 2012 vítání občánků – od 9.00 hodin, obřadní síň úřadu městyse Plaňany.

  V pondělí 14. 5. 2012 se uskuteční divadelní představení žáků 5.ročníku ZŠ Plaňany v kulturním domě 

v Radimi od 17.00 hodin. Program: O dvanácti měsíčkách a O červené Karkulce.

Přes Plaňany pěšky, bezpečně a podle šipek

   Městys Plaňany již dlouhá léta nemá označené ulice jejími jmény či názvy, respektive původní označení je již v kritickém stavu nebo 
zcela chybí, proto jsme v roce 2010 přistoupili k myšlence vytvořit projekt označení nejen ulic, ale i místních cílů (kostely, skautovna, 
hřiště,…) a také největších firem působících v městyse Plaňany. To, že mluvíme pouze o Plaňanech, je dáno tím, že přestože byl 
projekt byl koncipován i na Blinku, Hradenín a Poboří, na těchto vesnicích historicky nebyly ulice nikdy označeny. Tudíž jako místní cíl 
bude označena jen kaplička v Poboří . 
   Po zpracování projektu bylo dne 29. 03. 2011 schváleno zastupitelstvem městyse Plaňany podání žádosti o dotaci do programu 
LEADER na tento projekt. 04. 05. 2011 byla žádost podána a 29. 06. 2011 přiznána z programu Rozvoje venkova částka ve výši 
355.517,- Kč s 18% spoluúčastí městyse.

UDÁLOSTI V OBCI
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   Městys Plaňany uzavřel partnerské smlouvy s firmami EkoBet, Plehaso, Kaplan, Eurovia Kamenolomy a Autodoprava Jiří Bošina. 
Označení zajistí firmám orientaci jejich zákazníkům, přinesou zároveň finanční prostředky na spoluúčast, kterou městys do projektu 
musí vložit.
Tímto projektem, který splňuje veškeré normy a náležitosti, se městys Plaňany vyrovná jiným městům jako je např. Zruč nad Sázavou, 
Kutná Hora, Velim apod. Realizace tohoto projektu bude hotova do konce měsíce května.

Pavel Flieger, místostarosta

                                                
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Teplo pro všechny

     Blíží se termín podání žádosti o poskytnutí dotace v rámci Programu rozvoje venkova do MAS Podlipansko. Pro letošní rok jsem 
připravil projekt s názvem ,,Teplo pro všechny“. Projekt je zpracován v rozsahu FICHE 3 – Podpora občanské vybavenosti a spolkové 
činnosti a řeší vytápění budovy úřadu městyse Plaňany tepelným čerpadlem. V tomto okamžiku se příprava projektové žádosti chýlí ke 
konci. Způsob ústředního vytápění je vyprojektován a je vydáno stavební povolení. Též jsou vypočteny i úspory energií i finančních 
prostředků. Současný stav vytápění elektrickými přímotopy je opravdu drahý a topení má proluky i v úředních hodinách. Realizace 
ústředního vytápění pomocí tepelného čerpadla by vynesla finanční úspory ve výši 50 až 70 tisíc ročně. Městys žádá dotaci na 80% 
pořizovacích nákladů vytápění. Společně se změnou vytápění bude dobré, pokud bude provedeno zateplení obvodových zdí budovy. 
Tady je počítáno, že zateplení provedou pracovníci obce a bude kryto z rozpočtu obce. Realizaci zateplení plánujeme v letošním a 
příštím roce. Realizaci ústředního vytápění ihned po přiznání finančních prostředků. To ovšem v případě, že bude podaná žádost 
úspěšná a finanční prostředky v rámci dotačního programu přiznány. 

Mgr. Martin S. Charvát

Něco málo o programu LEADER
       LEADER je vlastně metoda rozvoje regionů, která se opírá o spolupráci místních subjektů a mezisektorové partnerství. To zna-
mená, že v rámci MAS spolupracují zástupci veřejné správy, podnikatelů, neziskových organizací, ale i obyčejní občané. Jednou z 
klíčových charakteristik metody LEADER je tvorba vlastní rozvojové strategie regionu, tzv. strategického plánu LEADER (SPL). Projek-
ty, které odpovídají této strategii, mohou být místní akční skupinou vybrány a získat dotaci, např. z Programu rozvoje venkova (PRV).

www.podlipansko.cz

Mateřské centrum Pramínek
Program květen:
Pozor! Rádi uvítáme nové maminky s dětmi, na dopolední program můžete přijít  kdykoliv a bez ohlášení, těšíme se na Vás.
Dopolední program pro rodiče s dětmi
scházíme se každou středu od 9 – 12 hod /začátek programu je v 10 hod/

2.5. Zpíváníčko s Míšou – zpívání a hra na jednoduché hudební nástroje
9.5. Hrátky s padákem – říkanky a hry s látkovým padákem
16.5. Divadélko pro nejmenší – divadélko zahrané maminkami 

23.5. Výlet do Poděbrad – podíváme se na dětské hřiště u Labe, nakrmíme labutě, společný oběd v restauraci s venkovním dět-
ským koutkem, jízda výletním vláčkem. Sraz v 10 hod na náměstí u sochy koně, 
doprava individuálně auty. 
/v případě nepříznivého počasí se výlet nekoná/

30.5. Tvoření – výroba barevné housenky z papíru
Kroužky 
/pro přihlášené děti, po dohodě je možné se přidat i v průběhu roku/

Kurz anglické školičky pro začátečníky i pro pokročilé, každé pondělí  od 16.15 a  17 h,  seznámení s Aj hravou formou s lektorkou 
Petrou Lewington, vhodné pro děti od 3 - 7 let, cena za lekci 40 Kč. 
Hravé muzicírování – hudebně dramatický kroužek s lektorkou Míšou Brčákovou, každou středu od 16 hodin začátečníci a od 17h 
pokročilí,  vhodné pro děti od 2,5 let, cena za lekci 40 Kč.
                                                                                     
Vstupné: dospělá osoba 30 Kč,děti zdarma, členové OS Maminky sobě vstup zdarma
Kde nás najdete:   VZDĚLÁVACÍ CENTRUM PEČECKA, Tř. J. Švermy 141, Pečky, 289 11
Kontakty:  www.praminek.unas.cz,   mcpraminek@seznam.cz                     




